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Het ‘verhaal van het water’ 
en de participatie

Reageren op dit artikel? 
wimzwanenburg@hotmail.com

waterstand Tekst Wim Zwanenburg, CDA-fractievoorziter in het bestuur van waterschap Amstel, Gooi en Vecht

Droogwaterland
Een voorbeeld om het thema ‘water’ onder 
een breed publiek onder de aandacht te 
brengen is de ‘Droogwaterland’- recreatie-
campagne van mijn eigen waterschap Amstel, 
Gooi en Vecht. De uitgezette wandel- en 
fietstochten leiden langs sluizen en gemalen 
en veel water-historisch erfgoed. Via het 
onderwijs betrekt het waterschap leerlingen bij 
de proeven en onderzoeken naar waterkwali-
teitsbeheer met het Schone Waterexperiment. 
Maar ook andere inwoners konden meedoen 
aan een jaar van meten en waarnemen. De 
gegevens van omwonenden over doorzicht, 
waterdiepte en waterplanten hielpen het 
waterschap verder bij het onderzoek naar 
verbetering van de waterkwaliteit en de 
ecologie in Amsterdamse wateren en bijv. 
de Loosdrechtse Plassen. We laten zo 
onze inwoners zien dat we met slimme 
watersystemen, waterdieren en waterplanten 
zorgen voor onze leefomgeving.

Serious game klimaatadaptatie
De gemeente Amsterdam en waterschap 
Amstel, Gooi en Vecht hebben ‘Inspiratie-
kaarten klimaatadaptatie’ laten maken voor 
het voortgezet onderwijs. Deze bieden hulp 
om de thema’s hitte, droogte, wateroverlast en 
overstromingen en op te nemen in bestaande 
lessen. Met Serious Game Klimaatadaptatie, 
komen leerlingen met een spel zelf aan zet om 
passende oplossingen te zoeken om de lokale 
gevolgen van klimaatverandering beheersbaar 
te houden. Het ‘verhaal van het water’ kan zo 
goed over het voetlicht worden gebracht. Maar 
om te werken aan betrokkenheid bij de voor 
goed waterbeheer noodzakelijke bestuurlijke 
beslissingen is nog een veel grotere uitdaging. 
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Waterbeheerprogramma
Elke zes jaar leggen waterschappen vast 
welke aanpak en welke maatregelen nodig zijn 
om de watertaken goed te kunnen uitvoeren. 
Dit gebeurt in het Waterbeheerprogramma 
(WBP), dat een instrument is onder de nieuwe 
Omgevingswet. In zo’n WBP geeft het 
waterschap aan wat de doelen zijn en hoe 
de waterschappen die willen bereiken. Het 
is gebruikelijk dat als zo’n Waterbeheerpro-
gramma  wordt vrijgegeven voor de inspraak, 
voornamelijk direct belanghebbenden, 
gemeenten en natuurorganisaties reageren en 
een ‘Zienswijze’ indienen. De maatschappelijk 
opgaven waar de waterschappen voor staan 
vergen echter wel een bredere betrokkenheid 
en participatie. 
We kunnen het waterbeheer niet los zien van 
maatschappelijke vraagstukken zoals klimaat-
verandering, energietransitie, bodemdaling en 
biodiversiteit. Het onlangs vastgestelde regeer-
akkoord stelt dat water en bodem sturend 
dienen te zijn bij ruimtelijke planvorming. Maar 
de waterschappen hebben met hun WBP’s 
nog niet direct alle antwoorden paraat om 
de komende jaren in te kunnen spelen op 
alle hierboven genoemde ontwikkelingen. De 
combinatie aan ingrepen die nodig zijn voor 
toekomstbestendig waterbeheer is ingrijpend 
en kostbaar. Er zijn nog veel keuzes te maken. 
Samenspraak met onze inwoners, participatie, 
is daarbij hard nodig. Voor bestuurders is 
het dan ook van belang draagvlak te creëren 
door goed uit te leggen met welke bestuurlijke 
dilemma’s zij geconfronteerd worden en welke 
afwegingen zij maken. •

Zie ook: https://www.agv.nl/wbp/verhalen en 
www.cda.nl/agv

Lucille Werner

Onlangs berichtte de NOS over Ydo de 
Vogel. Ydo zit in een rolstoel en deed mee 
aan de Marathon van Rotterdam. Die reed 
hij volledig uit, in 4 en 30 minuten, maar zijn 
deelname was volgens de organisatie illegaal: 
een marathon mag je alleen te voet afleggen, 
niet op wielen. Volgens de Marathon-directie 
gaat dat ook niet veranderen, ‘maar als het 
allemaal veilig blijft dan wordt hij niet van het 
parcours gehaald’. Aldus de directeur, in 
reactie op Ydo’s deelname. 

Onwillekeurig moest ik terugdenken aan mijn 
eigen jeugd: ‘Geef dit meisje in het leven 
maar een extra grote pop, want veel zal 
het niet worden’.  Dat was 50 jaar geleden. 
Inmiddels is het 2022. Is er in de tussentijd 
dan werkelijk niets veranderd? Zo lijkt het, als 
ik over Ydo lees. Het verbaast me niet alleen, 
het maakt me ook boos. Een deelname-
verbod voor mensen in een rolstoel? Hoezo 
verbod? Elke marathon zou een speciaal 
startvak voor mensen in een rolstoel moeten 
hebben. Waarom zijn ze daar in Rotterdam 
mee gestopt? Omdat het parcours hier en 
daar te smal is? Vanwege het snelheids-
verschil tussen lopers en rolstoelers? Volgens 
mij heeft Rotterdam genoeg creativiteit in huis 
om voor dergelijke praktische ‘problemen’ 
een oplossing te vinden. Als je maar wilt… 

De ervaring van Ydo staat helaas niet op 
zichzelf en is exemplarisch voor veel andere 
mensen in een rolstoel en met een handicap. 
Zij ervaren dat ze in Nederland niet volwaardig 
mee kunnen doen. Onderzoek van het SCP 
en door het College voor de Rechten van de 
Mens laat dat ook zien. En dat is ernstig. De 
corona pandemie heeft ons laten zien hoe 
ingrijpend het is, wanneer groepen mensen 
van de samenleving dreigen te worden 
buitengesloten. Voor mensen met een 
handicap is die tweedeling echter chronisch 
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en al jarenlang dagelijkse realiteit. Ondanks 
alle beloftes, goede voornemens, vuistdikke 
beleidsnota’s en ronkende actieprogramma’s.

In het VN-verdrag Handicap staat dat het 
onze plicht is om de positie van mensen met 
een handicap te verbeteren. Ook Nederland 
heeft dit verdrag ondertekend. Daar ben ik blij 
mee. Het programma Onbeperkt meedoen! 
moet ervoor zorgen dat het VN-verdrag 
Handicap in Nederland werkt. Maar blijkbaar 
werkt het nog niet. Gemeenten moeten aan 
de slag met zogenoemde ‘Lokale Inclusie 
Agenda’s’, maar lang niet alle gemeenten 
doen dit of geven hier prioriteit aan. Met als 
gevolg dat mensen met een handicap nog 
steeds worden geweerd van bijvoorbeeld 
sportevenementen en culturele activiteiten. 

Nu de gemeenteraadsverkiezingen achter 
de rug zijn en in veel gemeenten wordt 
geschreven aan nieuwe coalitie- of college-
programma’s, roep ik alle gemeentebesturen 
op in de spiegel te kijken en zich de vraag te 
stellen hoe serieus werk te maken van het 
VN-verdrag Handicap. Heeft de gemeente 
bijvoorbeeld al een Lokale Inclusie Agenda? 
Hoe werkt die in de praktijk? Moet er een 
schepje bovenop? Hoe gaan we om met 
artikel 30 van het VN-verdrag Handicap, over 
de toegankelijkheid bij evenementen? Kunnen 
we dit betrekken bij het lokale vergunningen-
beleid? Zodat ook mensen met een handicap 
zich welkom weten op de jaarlijkse kermis, 
het muziekfestival of de sportwedstrijd. 

Mensen met een handicap zijn burgers die 
net als iedereen mee willen doen in onze 
samenleving. Laten we dat mogelijk maken. 
Door niet te kijken naar wat niet kan, maar 
altijd te zoeken naar oplossingen hoe het  
wel kan. •
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We kijken we nu alweer vooruit naar de Provinciale Statenverkiezingen in maart 2023 en ook naar de Water-

schapsverkiezingen! Deze zomer ligt er een geweldige kans om recreanten in ons waterrijke landje te wijzen op 

de belangrijke taak van goed waterbeheer; om ons te laten genieten van schoon en voldoende water, maar ook 

om ons te beschermen tegen overstromingen en wateroverlast. 26% van ons land ligt onder de zeespiegel, 

59% van ons land is gevoelig voor overstromingen. 

Wim Zwanenburg

Tekst Lucille Werner, Tweede Kamerlid voor het CDA en o.a. woordvoerder gehandicaptenbeleid


